
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7863 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Δ. Αυγερινοπούλου.

, σελ. 7906 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµο-
τικό Σχολείο Γιάννουλης., σελ. 7911 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7863, 7905, 7906, 7907,
7910, 7911, 7913 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1033 έως 1155,

σελ. 7863 - 7894 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7895 - 7904 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 17 Φεβρουαρίου του 2025. , σελ. 7905 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού: 
i. µε θέµα: «Να σταµατήσουν όλες οι άδικες διώξεις εκπαι-

δευτικών στη Θεσσαλία», σελ. 7906 
ii. µε θέµα: «Να σταµατήσει τώρα η πειθαρχική δίωξη της

δασκάλας του Δηµοτικού Σχολείου Αχαρνών», σελ. 7908 
β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

µε θέµα: «Απαιτείται µία άµεση λύση µε θετικό πρόσηµο για
τους δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο», σελ. 7910 

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Περιβαλλοντικές Διαστάσεις του Αναπτυξιακού Προ-
γράµµατος και Μελέτης Διαχείρισης (Master Plan) του Λιµένα
Ραφήνας», σελ. 7911 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 7863 - 7913

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7863, 7905, 7906, 7907, 
7910, 7911, 7913

Β. Eπί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7908, 7909, 7910
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 7910, 7911
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7906, 7907
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 7906, 7907, 7908, 7909, 

7910
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7910, 7911
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 7912, 7913
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7911, 7912

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’

Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2025



Αθήνα, σήµερα στις 14 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλή σας
ηµέρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Αρχίζει η συ-
νεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-2-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΔ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
13 Φεβρουαρίου 2025, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου: «Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των
φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εται-
ρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων
επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµ-
βρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προ-
γραµµάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής - Πρόγραµ-
µα Δηµογραφικής Ανάπτυξης και άλλες διατάξεις.»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’

Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2025



7864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α.ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7865



7866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7867



7868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7869



7870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7871



7872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7873



7874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7875



7876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7877



7878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7879



7880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7881



7882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7883



7884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7885



7886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7887



7888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7889



7890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7891



7892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7893



7894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7895

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



7896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7897



7898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7899



7900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7901



7902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΕ’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7903



7904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 17 Φεβρουαρίου του 2025. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 492/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλ-
λαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Συνεχής υποβάθµιση του σιδηροδρόµου
και των σιδηροδροµικών υπηρεσιών στη χώρα µας - Κλείσιµο εκ-
δοτηρίων σε τριάντα τέσσερις σιδηροδροµικούς σταθµούς».

2. Η µε αριθµό 485/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Να δοθούν εξηγήσεις για
την οικονοµική στασιµότητα και τη µαταίωση επενδύσεων στην
Δυτική Μακεδονία».

3. Η µε αριθµό 499/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Για τα Κέντρα Δη-
µιουργικής Απασχόλησης Παιδιών - Κέντρα Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης Παιδιών µε Αναπηρία των Δήµων και τη συνέχιση της
λειτουργίας τους».

4. Η µε αριθµό 483/4-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Εργασιακά προβλήµατα των συµβα-
σιούχων γεωπόνων του ΕΛΓΑ».

5. Η µε αριθµό 487/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Αθανασίας Αναγνωστοπούλου, προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας µε θέµα: «Διγλωσσία από µέρους της Κυβέρνησης σχετικά
µε τη συνάντηση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας µε την πρέ-
σβειρα της Γαλλίας στις 29-1-2025».

6. Η µε αριθµό 489/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νι-
κολάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Ζηµιές στις βαµβακοκαλλιέργειες από
τον παρατεταµένο καύσωνα το καλοκαίρι του 2024 στις κεντρικές
και βόρειες περιοχές της Ελλάδος».

7. Η µε αριθµό 503/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Το λαθρεµπόριο στον σιδηρόδροµο, οι αποκαλύψεις για το
έγκληµα των Τεµπών και οι δηλώσεις στελεχών της Κυβέρνησης».

8. Η µε αριθµό 511/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών κ. Χαράλαµπου Κα-
τσιβαρδά, προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Συνιστά
χαρακτηρισµένο αρχαιολογικό χώρο η έκταση του πρώην Ιππο-
δρόµου, η οποία έχει τεθεί προς πώληση».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 493/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών µε θέµα: «Όταν η κοινωνία προσπαθεί να
αποκαλύψει την συγκάλυψη των Τεµπών, το Υπουργείο Μεταφο-
ρών αφήνει εσκεµµένα την περιοχή Σιδηροδροµικού Σταθµού Δο-
µοκού χωρίς σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση».

2. Η µε αριθµό 501/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικό Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε
θέµα: «Για τη θωράκιση των κατοίκων της Σαντορίνης και των
γύρω νησιών από τεκτονικά και ηφαιστειακά φαινόµενα».

3. Η µε αριθµό 488/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο διερεύνησης
βρίσκονται οι καταγγελίες περί χηµικών εγκαυµάτων πυροσβε-
στών που συµµετείχαν στις επιχειρήσεις στα Τέµπη;».

4. Η µε αριθµό 496/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεωργίου
Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Οι ευθύνες
του ΥΠΕΘΑ για την σχεδίαση και την εκτέλεση της αποστολής
στη Λιβύη».

5. Η µε αριθµό 505/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
µε θέµα: «Για την αναιτιολόγητη αποµάκρυνση κλιµακίου της Δι-
εύθυνσης Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού (Δ.Α.Ε.Ε.) του
Πυροσβεστικού Σώµατος από τον τόπο του Εγκλήµατος των Τε-
µπών».

6. Η µε αριθµό 500/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Ανάγκη λήψης άµεσων και επειγόντων µέτρων για την
στελέχωση της Παθολογικής Κλινικής του Νοσοκοµείου Δράµας,
µετά και την τελευταία άκαρπη προκήρυξη θέσεων ιατρών».

7. Η µε αριθµό 507/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υ-
πουργό Υγείας µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης των ασθενών µε
µεσογειακή αναιµία στη Δυτική Ελλάδα».

8. Η µε αριθµό 497/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Δηµητρίου Τζανακόπουλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Θα ασκήσει τον κατά νόµο πειθαρ-
χικό έλεγχο ο αρµόδιος Υπουργός για το ναυάγιο της Πύλου
µετά το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη;».

9. Η µε αριθµό 512/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Το πόρισµα του Συνηγόρου του
Πολίτη για το πολύνεκρο ναυάγιο της Πύλου και η υπονόµευσή
του από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής».

10. Η µε αριθµό 504/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Ανάγκη αναβάθµι-
σης της ακτοπλοϊκής σύνδεσης Κυθήρων – Αντικυθήρων».

11. Η µε αριθµό 508/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Για την
ασφάλεια και τις ελλείψεις σε προσωπικό και εξοπλισµό στην
Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας (ΥΠΑ)».

12. Η µε αριθµό 509/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υ-
πουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Απουσία
ολοκληρωµένου στρατηγικού σχεδιασµού για το Παλαιό Λιµάνι
της Πάτρας»

Αναφορές-Ερωτήσεις (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 401/27-1-2025 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθα-
νάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η επι-
τακτική ολοκλήρωση της ανακαίνισης και της υποστήριξης του
Κέντρου Υγείας Αίγινας παραµένει ακόµα ζητούµενο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
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λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:
«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση

των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2025 ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 506/10-2-2025 και οι υπ’ αριθµούς 484/5-2-2025,
498/10-2-2025, 502/10-2-2025.

Η υπ’ αριθµόν 495/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνε-
ται προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας δεν θα απα-
ντηθεί λόγω αναρµοδιότητας».

Η Βουλευτής κ. Διονυσία - Θεοδώρα Αυγερινοπούλου ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από την Τρίτη 18 Φε-
βρουαρίου 2025 έως και την Πέµπτη 20 Φεβρουαρίου 2025.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό

498/10-2-2025 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Να σταµατήσουν όλες οι άδικες διώξεις
εκπαιδευτικών στη Θεσσαλία».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τη σκυτάλη στο µπαράζ κλήσεων στα πειθαρχικά συµβούλια

εκπαιδευτικών τόσο στην πρωτοβάθµια όσο και στη δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση, που εξελίσσεται σε όλη την Ελλάδα, αυτήν τη
φορά ή πριν λίγο καιρό πήρε και η Θεσσαλία, συνεχίζοντας τον
αυταρχικό κατήφορο της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Παι-
δείας. Ο λόγος; Το αδίκηµα; Η συµµετοχή στην απεργία-αποχή
από την αντιεκπαιδευτική αξιολόγηση, που κήρυξαν οι οµοσπον-
δίες των εκπαιδευτικών, ασκώντας ένα νόµιµο, κατοχυρωµένο δι-
καίωµα, αυτό δηλαδή της απεργίας, που -ειρήσθω εν παρόδω-
όλοι γνωρίζουµε ότι κερδήθηκε µε τεράστιους αγώνες και αίµα.
Πρόκειται ξεκάθαρα, σε ό,τι αφορά δηλαδή τις κλήσεις στα πει-
θαρχικά συµβούλια, για ευθεία επίθεση στην άσκηση ενός νόµι-
µου δικαιώµατος, το οποίο δεν µπορεί να ερµηνευτεί ως πει-
θαρχικό παράπτωµα ή, αν θέλετε, να συνδεθεί έµµεσα ή άµεσα
µε την επιβολή οποιουδήποτε δυσµενούς διοικητικού ή άλλης
µορφής µέτρου σε βάρος των εργαζοµένων, των εκπαιδευτικών
εν προκειµένω.

Και αυτό που αναδεικνύεται και στις διώξεις των εκπαιδευτικών
στη Θεσσαλία, όπως και σε δεκάδες άλλες περιπτώσεις ανά την
Ελλάδα, είναι πως η λεγόµενη αξιολόγηση της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου αποτελεί ακριβώς ένα εργαλείο για την αντιµε-
τώπιση των καθυστερήσεων, αλλά και των αντιδράσεων φυσικά
στην προώθηση ακριβώς αυτής της βάρβαρης αντιλαϊκής πολι-
τικής, που οδηγεί στην κατηγοριοποίηση σχολείων και µαθητών,
την ένταση των ταξικών φραγµών για τα παιδιά των εργατικών
λαϊκών οικογενειών, µε πρόσφατο, αν θέλετε, παράδειγµα τα
Ωνάσεια Σχολεία -πρόσφατα ψηφίστηκε ο νόµος αυτός- και τις
µεγάλες, να θυµίσουµε, αντιδράσεις γονέων, εκπαιδευτικών και
µαθητών, που ανέδειξαν ανάγλυφα ότι, από τη µια µεριά, βρίσκε-
ται η εχθρική για την εκπαίδευση πολιτική των κυβερνήσεων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και των κατευθύνσεων και οδηγιών
του ΟΟΣΑ και από την άλλη, βρίσκεται η πλειοψηφία της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, που διεκδικεί ακριβώς τη σύγχρονη µόρ-
φωση των παιδιών µας και παλεύει για να ζει µε αξιοπρέπεια.

Συνεπώς, µε βάση τα ανωτέρω, κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση
προς την Υπουργό είναι τι µέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε να
σταµατήσουν όλες οι άδικες διώξεις και η στοχοποίηση των ερ-
γαζοµένων και των σωµατείων τους και να παρθούν πίσω όλες οι
διώξεις των εργαζόµενων-εκπαιδευτικών που σχετίζονται µε τη
συνδικαλιστική τους δράση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε -απευθύνοµαι σε εσάς, κύριε Λαµπρούλη- την

ίδια ερώτηση µε το ίδιο περιεχόµενο περίπου την είχε κάνει και ο
συνάδελφός µας, ο κ. Συντυχάκης, αν θυµάµαι καλά, πριν δέκα
µέρες. Θα µπορούσα, σεβόµενη την κοινοβουλευτική διαδικασία,
να απαντήσω µονολεκτικά, ότι είναι νόµος του κράτους. Όποιος
δεν τον εφαρµόζει υφίσταται τις συνέπειες.

Όµως, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να σας πω λίγο πιο αναλυ-
τικά κάποια πράγµατα, γιατί εδώ δεν κάνουµε συζήτηση ιδεολο-
γική. Όλες οι αντιρρήσεις σας και οι ενστάσεις σας κατεγρά-
φησαν, όταν συζητήθηκε αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης -νόµος πια του κράτους- και τώρα πια συζητείται ο
νόµος που ισχύει σε κάποιους να µην εφαρµόζεται, είτε υπό το
πρόσχηµα της απεργίας, είτε της αποχής, είτε του οποιουδήποτε
άλλου.

Η εφαρµογή του νόµου είναι υποχρεωτική για όλους, είναι και
για τα στελέχη της εκπαίδευσης και για τα µέλη του ειδικού εκ-
παιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού και οι συνέπειες που
υπάρχουν είναι σαφείς από τον νόµο. Εάν ένας εκπαιδευτικός ή
µέλος του ειδικού εκπαιδευτικού ή βοηθητικού προσωπικού ή
στέλεχος εκπαίδευσης δεν πάρει µέρος καθ’ οιονδήποτε τρόπο
στην αξιολόγηση, είτε ατοµικά είτε συλλογικά, αυτό είναι ειδικό
πειθαρχικό παράπτωµα, τιµωρείται µε πειθαρχική ποινή που δεν
µπορεί να είναι κατώτερη από πρόστιµο που είναι ίσο µε τις απο-
δοχές ενός µήνα.

Ανεξάρτητα από το πειθαρχικό, όταν δεν συµµετέχει ένας εκ-
παιδευτικός στη διαδικασία της αξιολόγησης για πάνω από δε-
καπέντε µέρες, αναστέλλεται κάθε διαδικασία εξέλιξής του και
συµπεριλαµβάνεται σε αυτό και η αυτόµατη µισθολογική εξέλιξη,
εκτός αν υπάρχει κάποιο ανυπέρβλητο κώλυµα υγείας.

Πέρα και από όλα αυτά, όταν είναι κάποιος στέλεχος εκπαί-
δευσης και αρνείται να συµµετέχει στην αξιολόγηση είτε ως αξιο-
λογητής είτε ως αξιολογούµενος, υπάρχει επιπλέον πρόβλεψη
στον νόµο: Αντικαθίσταται και αποκλείεται από διαδικασία επιλο-
γής για την πλήρωση οποιασδήποτε θέσης στελέχους εκπαίδευ-
σης για τα επόµενα οκτώ χρόνια. Αυτός είναι ο νόµος.

Είπα ότι την ιδεολογική συζήτηση την κάναµε και τις αντιδρά-
σεις σας και τις αντιρρήσεις σας τις καταθέσατε τότε. Τώρα είναι
νόµος του κράτους και ισχύει. Και θα σας πω ότι η συντριπτικό-
τατη πλειοψηφία των εκπαιδευτικών το εφαρµόζει.

Ειδικά για τη Θεσσαλία που µε ρωτάτε, κύριε Πρόεδρε, έχουν
αξιολογηθεί µέχρι τώρα χίλιοι σαράντα ένας εκπαιδευτικοί. Σε
διαδικασία αξιολόγησης βρίσκονται δύο χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα τρεις εκπαιδευτικοί, αλλά συνολικά συµµετέχουν στην
αξιολόγηση τρεις χιλιάδες διακόσιοι δεκατέσσερις εκπαιδευτικοί
και έχουν αρνηθεί να αξιολογηθούν µόλις πενήντα, για τους οποί-
ους έχει, ήδη, ξεκινήσει η πειθαρχική διαδικασία, η οποία δεν έχει
ολοκληρωθεί.

Σε ό,τι αφορά τα στελέχη εκπαίδευσης στην Περιφερειακή Δι-
εύθυνση Θεσσαλίας, εξ ολοκλήρου στην αξιολόγηση συµµετεί-
χαν άπαντες, εκτός από µία διευθύντρια σχολικής µονάδας, που
αντικαταστάθηκε µε τη διαδικασία που προανέφερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα ξεκινήσω από τα τελευταία στοιχεία που παραθέσατε, που
δεν µπορώ να αµφισβητήσω. Αλίµονο! Εννοώ τους αριθµούς που
δώσατε περί εκπαιδευτικών που συµµετείχαν στην αξιολόγηση ή
των πενήντα που δεν συµµετείχαν και διώκονται πειθαρχικά προ-
φανώς και για αυτούς εµείς κάνουµε την ερώτηση συγκεκριµένα.

Όµως και οι άλλοι χίλιοι -όσους αναφέρατε- η πλειοψηφία,
όπως είπατε, που συµµετείχαν, µη νοµίζετε! Συµµετείχαν κατόπιν,
να το πω έτσι, «εκβιασµού» -σε εισαγωγικά η λέξη- ακριβώς για
αυτόν τον λόγο, για να µην µπλέξουν, όπως λένε. Διότι περιοδεύ-
σαµε σε σχολεία, είδαµε και εκπαιδευτικούς που διώκονται, αλλά
και συναδέλφους τους, οι οποίοι ναι µεν µπήκαν στη διαδικασία
της αξιολόγησης, εντάχθηκαν τέλος πάντων, αλλά -να το πω έτσι
λαϊκά- µε βαριά καρδιά. Με ποια έννοια; Ότι δεν θέλουν να µπλέ-
ξουν, δεν θέλουν να τους στερηθεί µισθός, δεν θέλουν να τους
διώξουν και πάει λέγοντας, όλα αυτά που αναφέρετε και άλλα
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που µπορεί να αναφέρονται στις πειθαρχικές ποινές που ακολου-
θούν.

Είναι µόνιµο επιχείρηµα από τότε που συζητήσαµε και το νο-
µοσχέδιο, επειδή το αναφέρατε, περί αξιολόγησης. Μόνιµο επι-
χείρηµα της Κυβέρνησης ποιο είναι; Η λεγόµενη τήρηση της
νοµιµότητας, νόµος και τάξη, ακριβώς την ίδια στιγµή που η ίδια
η Κυβέρνηση, για παράδειγµα, αρνείται να εφαρµόσει ακόµα και
δικαστικές αποφάσεις, όπως τις αποφάσεις των διοικητικών εφε-
τείων, που δικαιώνουν τους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς για τη
µονιµοποίησή τους, τις οποίες το Υπουργείο Παιδείας αρνείται
πεισµατικά να τις εφαρµόσει.

Και βεβαίως, εδώ στο συγκεκριµένο -στην ερώτηση, αν θέλετε-
προτάσσουµε το ζήτηµα της απεργίας ως δικαίωµα. Απήργησαν
συγκεκριµένοι εκπαιδευτικοί στη βάση αποφάσεων των συλλογι-
κών τους οργάνων για συγκεκριµένο θέµα, ναι για αυτό της αξιο-
λόγησης, γιατί εναντιώνονται. Διότι να µην κοροϊδευόµαστε το
92%-93% των εκπαιδευτικών ήταν ενάντια στην αξιολόγηση και
ήταν στους δρόµους.

Και για αυτούς, για παράδειγµα, τους πενήντα που λέτε στη
Θεσσαλία, τους εικοσιπέντε, για παράδειγµα, στη Λάρισα -επιµε-
ρισµένοι στη Θεσσαλία, αν δεν κάνω λάθος στον αριθµό- βγήκαν
στους δρόµους στις 31 του Γενάρη εκπαιδευτικοί και µε συµπα-
ράσταση µαζικών φορέων της Λάρισας και πάει λέγοντας, εργα-
τικά κέντρα και σειρά άλλων φορέων.

Έτσι, λοιπόν, τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης καταρρίπτονται
από την ίδια την Κυβέρνηση. Η ουσία είναι πως δεν θέλετε εκπαι-
δευτικούς που θα δυσκολεύουν το έργο σας, το αντιλαϊκό αυτό
έργο που υλοποιείτε όχι µόνο εσείς, αλλά όλες οι κυβερνήσεις
έως τώρα, αλλά και οι επόµενες, που θα καταδεικνύουν τις
αντιεκπαιδευτικές πολιτικές. Τέτοιους εκπαιδευτικούς δεν θέ-
λετε, που να µην αναδεικνύουν τις αντιεκπαιδευτικές πολιτικές
και συγχρόνως, εκπαιδευτικούς που δεν πρέπει να διεκδικούν.
Αυτό λέτε. Αυτό πράττετε. Και σε αυτή την κατεύθυνση παίρνετε,
βέβαια και όλα αυτά τα µέτρα. Διότι αξιολόγηση και διώξεις είναι
άρρηκτα δεµένες πλευρές της ίδιας της πολιτικής σας, γεγονός
που καταρρίπτει εξάλλου και την ίδια την προσπάθεια να παρου-
σιαστεί η αξιολόγηση ως δήθεν ένα µέσο για τη βελτίωση της
ποιότητας της εκπαίδευσης. Είναι ξεκάθαρα µέσο επιβολής: «Και
µε το καρότο και µε το µαστίγιο», προκειµένου να επιτύχετε αυτό
που λέµε «τη σιγή ιχθύος» και στον χώρο των εκπαιδευτικών.

Πρόκειται ακριβώς για την πολιτική η οποία τόσο για τη Θεσ-
σαλία, αλλά και για όλη την Ελλάδα, αφήνει σχολεία µε τεράστιες
ελλείψεις και µε κενά, αφήνει σχολεία υποχρηµατοδοτούµενα, µε
τη σχολική στέγη να είναι σε εγκατάλειψη, πράγµα που οδηγεί
σε όλο και πιο συχνά επικίνδυνα περιστατικά, όπως πτώσεις σο-
βάδων και διάφορα άλλα επικίνδυνα περιστατικά που έχουν συµ-
βεί και συµβαίνουν.

Υπάρχουν τµήµατα των είκοσι πέντε και παραπάνω παιδιών.
Υπάρχουν αναπληρωτές εκπαιδευτικοί που αναγκάζονται να κοι-
µούνται σε αυτοκίνητα µε τις οικογένειές τους. Υπάρχουν ελλεί-
ψεις στη Λάρισα, εν προκειµένω στην παράλληλη στήριξη.
Ενδεικτικά αναφέρω τα εξής.

Τέσσερα χρόνια στο σχολείο της Φαλάνης, το οποίο είναι κα-
τεστραµµένο από τον σεισµό, δεν έχει µπει ούτε µία πέτρα, ούτε
ένα τούβλο. Αυτοί οι εκπαιδευτικοί δηλαδή στη Φαλάνη που θα
εγείρουν -και εγείρουν- ζητήµατα, θα πάνε στα πειθαρχικά επειδή
διεκδικούν καλύτερες συνθήκες πρώτα για τα παιδιά, αλλά και
για τους ίδιους φυσικά για να διεκπεραιώνουν όσο το δυνατόν
καλύτερα το χρέος τους ως εκπαιδευτικοί;

Ή, για παράδειγµα, θα σας αναφέρω τη Γιάννουλη της Λάρι-
σας που πληµµύρισε το σχολείο στις εργατικές κατοικίες µε την
κακοκαιρία «Daniel». Εκεί όταν βλέπουν βροχή -σαν και τη σηµε-
ρινή ηµέρα, που και εδώ στην Αθήνα πληµµυρίζετε- ή όταν βλέ-
πουν ότι τα καιρικά φαινόµενα θα έχουν µια ιδιαίτερη βαρύτητα,
δηλαδή µεγάλη βροχόπτωση, πηγαίνουν οι δάσκαλοι στο σχολείο
το Σαββατοκύριακο και ανεβάζουν τα κοµπιούτερ από το ισόγειο,
γιατί πληµµυρίζει το σχολείο, διότι δεν υπάρχουν αντιπληµµυρικά
έργα, κάτι που είναι απόρροια αυτής της αντιλαϊκής σας πολιτι-
κής, και της δικής σας αλλά και των προηγούµενων φυσικά κυ-
βερνήσεων. Πηγαίνουν, λοιπόν, οι δάσκαλοι παίρνουν τα
κοµπιούτερ και τα ανεβάζουν στον πρώτο όροφο για να µην κα-

ταστραφούν γιατί θα µπάσει νερά το σχολείο. Και άλλα πάµπολλα
παραδείγµατα θα µπορούσαµε να πούµε. 

Αυτή είναι η πολιτική σας. Απέναντι σε αυτήν την πολιτική ενα-
ντιώνονται οι εκπαιδευτικοί, τους οποίους εσείς έρχεστε να τους
αξιολογήσετε. Εµείς λέµε ότι αν δεν αρθεί η πειθαρχική δίωξη
των εκπαιδευτικών, των οποίων η τιµή και η αξιοπρέπεια σπιλώ-
νεται µόνο και µόνο επειδή αγωνίζονται για τα δικαιώµατα του
κλάδου, η Κυβέρνηση -το ξέρετε, το ζείτε και θα το ζήσετε ακόµα
πιο έντονα το επόµενο διάστηµα- θα βρει απέναντί της ολόκληρο
το εκπαιδευτικό κίνηµα, το οποίο θα συνεχίσει τον αγώνα του
ενάντια ακριβώς σε αυτήν την πολιτική που ακολουθείτε, την
αντιεκπαιδευτική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Λαµπρούλη.
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, τώρα αυτό το επιχείρηµα, επειδή το έχω ξα-

νακούσει, ότι θα βρούµε απέναντί µας ολόκληρο το εκπαιδευτικό
κίνηµα, όταν οι αριθµοί δεν το επιβεβαιώνουν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Το έχετε απέναντί σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Οι αριθµοί δεν το επιβεβαιώνουν.

Και να σας πω και κάτι; Καλά κάνετε και βάζετε πολλά θέµατα,
όπως τα σχολικά κτίρια, για τα οποία θα µπορούσα και εγώ να
πω σχετικά για πολλές ώρες, αλλά θα µε διέκοπτε ο Πρόεδρος.
Ή θα µπορούσα να πω και για το πρόγραµµα «Μαριέττα Γιαννά-
κου». Το κάνετε, ακριβώς, γιατί δεν έχετε ισχυρά επιχειρήµατα
γι’ αυτό για το οποίο µε ρωτάτε. Μπλέκετε, λοιπόν, πολλά θέµατα
και τα βάζετε όλα στο τραπέζι, γιατί απλούστατα άλλη απάντηση
σε αυτό που σας έχω πει, ότι ο νόµος θα εφαρµοστεί, δεν έχετε.

Τώρα, να ακούγεται στη Βουλή ότι εφαρµόζεται ο νόµος «µε
βαριά καρδιά»! Μπορεί και ένα νέο παιδί το οποίο βγαίνει και δια-
σκεδάζει µε την παρέα του, «µε βαριά καρδιά» να µην οδηγεί όταν
έχει αλκοόλ, όµως, δεν οδηγεί γιατί καταλαβαίνει ότι παραβιάζει
τον νόµο και θέτει σε κίνδυνο και τη ζωή του. Δεν είναι σωστό να
ακούµε τα επιχειρήµατα του τύπου «µε βαριά καρδιά εφαρµό-
ζουµε τον νόµο» ή «για να µην υποστούµε τις συνέπειες». Οι
νόµοι υπάρχουν µε συγκεκριµένες συνέπειες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εξαναγκάζονται. Άλλο καταλάβατε εσείς.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αφήστε το. Δεν εξαναγκάζει κανένας κανέναν.

Λοιπόν, ο νόµος εφαρµόζεται πάντοτε. Οι εκπαιδευτικοί δεν
εξαιρούνται από αυτήν την υποχρέωση που έχουν οι Έλληνες πο-
λίτες. Και στη Βουλή καλό είναι αυτά να µην ακούγονται. 

Τον νόµο, λοιπόν, τον ψηφίσαµε. Αιτιολογήσαµε το γιατί. Τον
ψήφισε η Πλειοψηφία της Ελληνικής Βουλής. Ισχύει έναντι όλων,
έναντι και των εκπαιδευτικών. Βγάζουµε εξουσιοδοτικές αποφά-
σεις, προσπαθούµε, αν διαπιστωθούν αδυναµίες, µε εγκυκλίους
να τις διορθώσουµε, ώστε να υπάρχει λιγότερη γραφειοκρατία
και περισσότερη και καλύτερη διαδικασία. Δεν έχει τιµωρητικό
χαρακτήρα, γιατί ίσως αυτό υπαινιχθήκατε. Κανείς εκπαιδευτικός,
αν δεν βρεθεί επαρκής, δεν απολύεται, απλούστατα γίνεται επι-
µόρφωση για να βελτιωθεί. Άρα, δεν έχει τιµωρητικό χαρακτήρα
ούτε άλλη συνέπεια. Συνεπώς, δεν υπάρχει κανένας λόγος να
λέτε αυτά τα οποία λέτε εδώ πέρα, δηµιουργώντας εντυπώσεις
αναληθείς. 

Λέτε ότι πρέπει να σταµατήσουν οι άδικες διώξεις. Να µην επι-
µείνω άλλο στο «άδικες». Δεν είναι άδικη η δίωξη που βασίζεται
στον νόµο. Και θα σας πω επίσης ότι, µε βάση τον Υπαλληλικό
Κώδικα, το παραπεµπτήριο έγγραφο σε πειθαρχικό, δεν ανακα-
λείται. Και δεν έχει καµία αρµοδιότητα, καµία διάθεση το Υπουρ-
γείο να εµπλακεί σε αυτή τη διαδικασία, απλούστατα γιατί δεν
εκκινεί από εµάς και δεν ολοκληρώνεται σε εµάς.

Μία λέξη µόνο, κύριε Πρόεδρε, να πω για τις δικαστικές απο-
φάσεις που ο κ. Λαµπρούλης λέει ότι δεν εφαρµόζουµε. Θα σας
ενηµερώσω ότι έχει ασκηθεί από το Υπουργείο έφεση ενώπιον
του Σ.τ.Ε. κατά της απόφασης του διοικητικού εφετείου, στο
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οποίο αναφέρεστε. Και να σας διαβεβαιώσω εδώ στη Βουλή, µε
όση επισηµότητα έχει αυτό, γιατί καταγράφεται στα Πρακτικά και
όποια δέσµευση δηµιουργεί, που είναι πλήρης, ότι πάντοτε εφαρ-
µόζουµε τις δικαστικές αποφάσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 502/10-2-2025 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να σταµατήσει τώρα η πειθαρχική
δίωξη της δασκάλας του … Δηµοτικού Σχολείου Αχαρνών, …».

Θα παρακαλούσα να µην αναφερθεί το όνοµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σύµφωνοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δε-

λή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το ιστορικό έχει ως εξής. Το λέω γιατί πρέπει να ακουστεί το

ιστορικό. Μαθητής, µε πολύ σοβαρό πρόβληµα υγείας, µένει
χωρίς την εντελώς απαραίτητη γι’ αυτόν σχολική νοσηλεύτρια
από το τέλος του περασµένου Σεπτέµβρη του 2024. Βρισκόµαστε
στο Μενίδι. Η Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ανατολι-
κής Αττικής άµεσα ενηµερώνεται για το γεγονός αυτό. Ωστόσο,
παρά τις προσλήψεις σχολικών νοσηλευτών που ακολουθούν το
αµέσως επόµενο διάστηµα, σε καµία από αυτές τις προσλήψεις
δεν συµπεριλαµβάνεται το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, όπου
και φοιτά ο συγκεκριµένος µαθητής και συνεχίζει, λοιπόν, να µην
έχει την απαραίτητη για αυτόν σχολική νοσηλεύτρια. Το αποτέ-
λεσµα είναι ο µαθητής αυτός να µένει εκτός σχολείου για δύο
έως τρεις ολόκληρους µήνες. 

Το θέµα, φυσικά, από την πρώτη στιγµή αναδεικνύεται από το
εκεί σωµατείο των εκπαιδευτικών, αλλά και από τους γονείς του
σχολείου. Μία δασκάλα, µάλιστα, του 7ου Δηµοτικού Σχολείου
Αχαρνών, αυτήν στην οποία αφορά η σηµερινή ερώτηση -και το
όνοµα το γνωρίζει και η κυρία Υπουργός, το γνωρίζω και εγώ, το
γνωρίζει το σχολείο, το 7ο του Μενιδίου, το γνωρίζει όλο το Με-
νίδι, το γνωρίζουν όλοι οι εκπαιδευτικοί- υπερασπίζεται δηµόσια
το αυτονόητο δικαίωµα αυτού του µαθητή να µπορεί το παιδί
αυτό να πηγαίνει απρόσκοπτα στο σχολείο του. Γι’ αυτό µιλάµε
τώρα. Τόνισε, στη δηµόσια δήλωσή της, ότι είναι απολύτως ανα-
γκαία γι’ αυτό το παιδί η βοήθεια του σχολικού νοσηλευτή, και,
βεβαίως, έκανε αναφορά στις τραυµατικές συνέπειες που µπορεί
να προκαλέσει µια µακρόχρονη απουσία ενός παιδιού από το
σχολείο. 

Μιλάµε τώρα, κυρία Υπουργέ, για έναν µαθητή που είναι στην
πρώτη δηµοτικού, που επαναλαµβάνει, µάλιστα, την τάξη, µε τη
σύµφωνη γνώµη και των γονέων.

Περνάνε, λοιπόν, τρεις µήνες από τη δηµόσια αυτή παρέµβαση
της δασκάλας, που υπερασπίζεται -και µπράβο της- τα µορφω-
τικά δικαιώµατα του µαθητή της, και έρχεται η Διεύθυνση Πρω-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Αττικής και, αντί να την
επαινέσει, την τιµωρεί και την παραπέµπει σε πειθαρχικό συµβού-
λιο. Είναι δυνατόν να µην αγανακτήσουν µετά οι εκπαιδευτικοί,
οι γονείς, όλο το Μενίδι για την άδικη αυτή δίωξη; Βροχή, βε-
βαίως, οι καταγγελίες από όλη την Ελλάδα, από σωµατεία εκπαι-
δευτικών, από συλλόγους γονέων, από φορείς κ.λπ..

Κλείνω εδώ µε την ερώτηση, η οποία έχει δύο σκέλη. Πρώτον,
σας καλούµε να κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι σας -και περνάνε
τα πάντα στη συγκεκριµένη υπόθεση- ώστε ο µαθητής αυτός να
επιστρέψει στο σχολείο του, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, µε
τον σχολικό νοσηλευτή, βεβαίως, που τον έχει ανάγκη. Και να
σταµατήσει τώρα άµεσα, κυρία Υπουργέ, η άδικη δίωξη αυτής
της δασκάλας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα απαντήσω, µε την άδεια του συναδέλφου, στο πρώτο σκέ-
λος της ερώτησης, στην πρωτολογία µου. Και για την άδικη δίωξη
θα απαντήσω στη δευτερολογία µου, αν δεν έχετε αντίρρηση.

Θα σας πω, κύριε συνάδελφε, και για τις ανάγκες των Πρακτι-
κών, κάτι που εσείς θα έχετε ακούσει τουλάχιστον δέκα φορές
εδώ, για τους µόνιµους διορισµούς οι οποίοι γίνανε, δηλαδή σχε-
δόν σαράντα χιλιάδες µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών και µελών
ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού, και θα έρθω
και ειδικότερα στους σχολικούς νοσηλευτές που εντάσσονται
στο ειδικό εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό.

Τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν διοριστεί δύο χιλιάδες οκτα-
κόσια µόνιµα µέλη. Και θα πω, γιατί έχει σηµασία, τους αριθµούς
που ήταν πριν από την έναρξη των µονίµων διορισµών. Δηλαδή
τον Μάρτιο του 2020 είχαµε επτακόσια οκτώ µόνιµα µέλη ειδικού
εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού. Μετά τους διορι-
σµούς και, αφαιρώντας και τα ογδόντα ένα µέλη που συνταξιο-
δοτήθηκαν, που µετατάχθηκαν και εν πάση περιπτώσει αποµακ-
ρύνθηκαν, τα µόνιµα µέλη του ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθη-
τικού προσωπικού ανέρχονται σε τρεις χιλιάδες τετρακόσια εί-
κοσι επτά. Στην αρχή είχαµε επτακόσια οκτώ, το λέω για να το
αντιληφθούµε. Θέλω να σας πω επίσης ότι υπάρχουν και οκτώ
χιλιάδες τριακόσιοι εβδοµήντα δύο αναπληρωτές από τους οποί-
ους οι δύο χιλιάδες τετρακόσιοι οκτώ είναι σχολικοί νοσηλευτές. 

Να έρθουµε τώρα στην περιοχή της Β’ Ανατολικής Αττικής,
που ανήκει και το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, για το οποίο µας
ρωτάτε. Προσλήφθηκαν στην περιοχή αυτοί εκατόν είκοσι έξι
σχολικοί νοσηλευτές και ογδόντα οκτώ στα ΚΕΔΑΣΥ, δηλαδή συ-
νολικά διακόσιοι δεκατέσσερις.

Οι προσλήψεις όπως ξέρετε, κύριε συνάδελφε, γίνονται σε
τρεις φάσεις. Η πρώτη στις 30-8-2024, η δεύτερη στις 21-10-2024
η και τρίτη στις 3-12-2024. Έγιναν επίσης και τρεις ειδικές προ-
σκλήσεις µε τις οποίες έγιναν προσλήψεις στις 9-10-2024, στις
2-1-2025 και στις 15-1-2025. Να εξηγήσω σε όσους δεν ξέρουν
ότι οι ειδικές προσκλήσεις γίνονται για τις περιπτώσεις που εκ-
παιδευτικοί παραιτούνται, δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία, δεν µπο-
ρούν να βρεθούν από τον πίνακα του ΑΣΕΠ. 

Στον συγκεκριµένο µαθητή, αντιλαµβάνοµαι την παραίνεσή
σας, κύριε Πρόεδρε. Ούτε το όνοµα του µαθητή προφανώς θα
αναφερθεί, ούτε το όνοµα της εκπαιδευτικού, την οποία όµως ο
συνάδελφος αναφέρει στην ερώτησή του. Δεν θα αναφερθεί από
εµάς. 

Στην πρώτη φάση των προσλήψεων για την κάλυψη των εκτά-
κτων αναγκών στα σχολεία και τη στελέχωσή τους που έγινε στις
30-8-2024 τοποθετήθηκε στο 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών µια
σχολική νοσηλεύτρια. Ανέλαβε υπηρεσία στις 5-9-2024, δηλαδή
πριν καν ξεκινήσει το σχολικό έτος. Κατά κάποιο τρόπο απορρί-
πτεται η ένστασή σας ότι υπάρχει αδιαφορία. Έγινε, λοιπόν,
έγκαιρη τοποθέτηση. Στις 7-10-2024 όµως η σχολική νοσηλεύ-
τρια αποχώρησε γιατί έλαβε νόµιµη άδεια. Δεν έκανε κάποια πα-
ρανοµία. Τη δικαιούται και την πήρε. Υπήρχε όµως αυτή η
ευαισθησία του θέµατος. Έπρεπε να συνεχιστεί η οµαλή φοίτηση
του µαθητή. 

Η διεύθυνση πρωτοβάθµιας, ο διευθυντής του 7ου Σχολείου
Αχαρνών ήρθαν σε επαφή µε τους γονείς του µαθητή. Τους πρό-
τειναν δύο εναλλακτικές λύσεις. Η µία ήταν η κατ’ οίκον διδασκα-
λία και η άλλη ήταν η µεταγραφή σε σχολική µονάδα. Η οικο-
γένεια του µαθητή επέλεξε να µεταγραφεί και ο µαθητής και το
αδερφάκι του στο 6ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, στο οποίο
υπήρχε σχολικός νοσηλευτής που δεν είχε λόγο να πάρει νόµιµη
άδεια. Η µεταγραφή έγινε στις 4-11-2024. Το λέω αυτό επειδή µι-
λήσατε για πολλούς µήνες. Όπως µας ενηµέρωσε επίσης η διεύ-
θυνση πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης δεν έχουν επανέλθει έκτοτε
οι γονείς. Ο µαθητής είναι πλήρως ενταγµένος σ’ αυτό το σχολικό
περιβάλλον. Καλύπτεται από σχολικό νοσηλευτή. 

Στο 7ο Σχολείο Αχαρνών δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει σχολι-
κός νοσηλευτής γιατί δεν υπάρχει άλλο παιδί που να έχει αυτή
την ανάγκη. Το να αποφασίζετε εσείς και να λέτε να ξαναγυρίσει,
να διοριστεί σχολικός νοσηλευτής, ερήµην των γονέων, δεν νο-
µίζω ότι είναι και το πιο σοφό πράγµα του κόσµου. Επαναλαµ-
βάνω ότι φοιτά το παιδί µε σχολικό νοσηλευτή χωρίς να έχουν
επανέλθει οι γονείς να ζητήσουν κάτι διαφορετικό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε συνάδελφε.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Να τα πάρουµε µε τη σειρά. Για τους διο-
ρισµούς και τους αριθµούς που παραθέσατε, φυσικά δεν έχουµε
καµία διάθεση να τους αµφισβητήσουµε. Η ζωή δείχνει όµως ότι
οι διορισµοί αυτοί, κυρία Υπουργέ, δεν επαρκούν. Και το ξέρετε
πάρα πολύ καλά. Διότι η κατάσταση στον χώρο των σχολείων
είναι τραγική. Τώρα που µιλάµε, στα τέλη του Γενάρη τα κενά σε
εκπαιδευτικό, σε ειδικό επιστηµονικό, σε βοηθητικό προσωπικό
είναι πολλά σε όλα τα σχολεία της χώρας. Οι προσλήψεις, λοι-
πόν, στις οποίες αναφέρεστε είναι φανερό ότι δεν επαρκούν.
Έτσι δεν είναι; Το δείχνει η ίδια η ζωή. 

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα του 3ου Γυµνασίου στο
Μενίδι. Γιατί το αναφέρω αυτό, κύριε Πρόεδρε; Γιατί αυτό το 3ο

Γυµνάσιο στο Μενίδι έχει επιλεγεί να γίνει Ωνάσειο Σχολείο. Φοι-
τούν δυο µαθητές οι οποίοι έχουν πολύ µεγάλη ανάγκη νοσηλευ-
τών και δεν υπάρχει σχολικός νοσηλευτής εκεί για να σταθεί
δίπλα σε αυτά τα παιδιά που έχουν πολύ σοβαρά προβλήµατα
υγείας και έχουν και βεβαιώσεις από κρατικά νοσοκοµεία. Δι-
καιούνται σχολικό νοσηλευτή και δεν τον έχουν σε ένα σχολείο
που πάει να γίνει Ωνάσειο. Μάλιστα για το θέµα αυτό έχουµε κα-
ταθέσει και ερώτηση στη Βουλή από τις 23 Γενάρη. Μας κουνάτε
συνέχεια το δάχτυλο για την εφαρµογή του νόµου. Νοµίζω ότι
και το Υπουργείο είναι υποχρεωµένο εκ του νόµου να απαντάει
στις ερωτήσεις. Δεν το κάνει όµως πάντα. Η συγκεκριµένη ερώ-
τηση παραµένει αναπάντητη από τις 23 του Γενάρη. Υπάρχουν
ένα σωρό ερωτήσεις οι οποίες δεν έχουν απαντηθεί από το
Υπουργείο. Και µπορώ να τις καταθέσω όποτε θέλετε. Αυτό δεν
είναι νόµος; Δεν είναι υποχρέωση για την Κυβέρνηση; Γιατί δεν
τον εφαρµόζει; Όσο για το άλλο, στην πραγµατικότητα µε την
επίκληση του νόµου αµφισβητείτε το δικαίωµα στην απεργία και
στη συγκεκριµένη περίπτωση βεβαίως το δικαίωµα της δασκάλας
στην ελευθερία του λόγου. 

Για τη συγκεκριµένη δασκάλα δεν τοποθετηθήκατε. Θα το κά-
νετε ελπίζω στη δευτερολογία σας. Διώκεται, λοιπόν, η συγκεκρι-
µένη δασκάλα επειδή έπραξε το καθήκον της ως εκπαιδευτικός
και ως άνθρωπος, κυρία Υπουργέ. Τέτοιες δασκάλες θέλουµε για
τα παιδιά µας. Τέτοιες χρειάζονται τα σχολεία µας, ο λαός µας.
Να διδάσκουν µε τις πράξεις τους την ανθρωπιά και να δίνουν το
παράδειγµα µε τον αγώνα τους για τη µόρφωση των παιδιών του
λαού µας. Στα βήµατα της Ρόζας Ιµβριώτη, της Έλλης Αλεξίου,
της Αθηνάς Μπενέκου, της Βαγγελιώς Κλάδου, της Βαγγελίτσας
Κουσιάντζα από τη Θεσσαλία. Τέτοιες δασκάλες θέλουµε. 

Και είναι πραγµατικά θλιβερή η µικροψυχία της Διεύθυνσης
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης και κατ’ επέκταση και του Υπουρ-
γείου Παιδείας που είναι ο πολιτικός προϊστάµενος αυτής της
υπηρεσίας -εσείς τους διορίζετε- και απύθµενη πραγµατικά η
αντιπαιδαγωγικότητά της µε το να τιµωρεί από τη µια αυτή την
άξια δασκάλα και από την άλλη µε απόφασή της να βάζει το µα-
χαίρι στο κόκαλο στους γονείς, «τι θέλετε να γίνει µε το παιδί
σας; Θέλετε να το κρατήσετε στο σπίτι;». Και µιλάµε τώρα για
ένα παιδάκι Α’ Δηµοτικού. Και πώς θα κοινωνικοποιηθεί αυτό; Ή
να πάει σε άλλο σχολείο, Και οι γονείς λέει συµφώνησαν. Και
αυτό εσείς το θεωρείτε σωστό και παιδαγωγικό. 

Υπάρχει όµως και συνέχεια, κύριε Πρόεδρε. Αυτός ο µικρός
µαθητής πήγε και µε τη «συναίνεση» -σε πολλά εισαγωγικά- των
γονέων σε αυτό το 6ο και 12ο Δηµοτικό Σχολείο -την υπόθεση τη
γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά- που είχε όντως σχολικό νοσηλευτή.
Ξέρετε τι έγινε µετά; Το Σχολείο αυτό, το 6ο και 12ο που πήγε,
κρίθηκε ακατάλληλο. Εκκενώθηκε αυτό το σχολείο και όλο το
σχολείο πήγε σε µια άλλη περιοχή στα κοντέινερ του παλιού 21ου

Δηµοτικού στην περιοχή της Μπόσκιζας, πέντε χιλιόµετρα µα-
κριά. Σας φαίνονται λογικά όλα αυτά; Όχι βέβαια. 

Τι κάνετε στο τέλος µε τη δίωξη αυτή, την οποία ελπίζω να ανα-
καλέσετε και να ακυρώσετε; Καταφεύγετε, εντείνετε την κατα-
στολή, την τροµοκράτηση, τον αυταρχισµό. Αυτό κάνετε στα
σχολεία. Έχετε σπείρει τον τρόµο και τον φόβο στα σχολεία. Ανα-
λογιστείτε για το πώς µπορεί να γίνει µάθηµα µέσα σε ένα τέτοιο
κλίµα ενάντια σε εκπαιδευτικούς αλλά και σε µαθητές που αγω-
νίζονται. Θα µου πείτε τα ίδια κάνει η Κυβέρνηση παντού µε
όλους. Η τροµοκρατία και ο εκφοβισµός πάνε παρέα µε τις άδι-
κες πολιτικές. Όµως την αδυναµία σας φανερώνετε µε αυτό και
όχι τη δύναµή σας γιατί τη δύναµη την έχουν οι εργαζόµενοι. Και

βέβαια παιδεία τελικά, κυρία Υπουργέ της Παιδείας, µε τον βούρ-
δουλα πάνω στους εκπαιδευτικούς δεν µπορεί να γίνει αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία Υπουργέ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Προφανώς και δεν µπορεί να γίνει. Όπως δεν µπο-
ρεί να γίνει και µε ασυδοσία. Γιατί κάτι τέτοιο εσείς θέλετε να γί-
νεται. Να µην υπάρχουν κανόνες, να µην υπακούουν στους
κανόνες οι εκπαιδευτικοί. Το λέτε πάντοτε µε περισσή ευκολία.
Φαντάζοµαι ότι κι εµείς που συµµετέχουµε σε αυτή τη διαδικασία
σε κάποιους κανόνες υπακούµε, από ενδυµατολογικούς µέχρι
συµπεριφοράς. Φαντάζοµαι ότι κι εσείς προσέχετε τι µου λέτε
και εγώ πώς σας απαντώ όπως το κάνουν και όλοι οι συνάδελφοι.
Κανόνας είναι και αυτός. Κανόνας είναι το πώς υποβάλετε τις
ερωτήσεις και πώς σας απαντούµε. Δεν τις φέρνετε στο Υπουρ-
γείο µου, στο γραφείο µου ή το σπίτι µου. Κανόνες ακολουθού-
νται. Και οι εκπαιδευτικοί οφείλουν να ακολουθούν κανόνες και
το κάνουν. Και µην προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εδώ την εντύ-
πωση ότι οι εκπαιδευτικοί παρανοµούν και οι εκπαιδευτικοί αντι-
δρούν και οι εκπαιδευτικοί δεν σέβονται. Σέβονται και προσφέ-
ρουν. Τα παιδιά τα οποία µεγαλώνουν και διακρίνονται εκείνοι τα
εκπαιδεύουν. 

Έχετε µια άλλη µόνιµη τακτική, κύριε συνάδελφε. Κάθε φορά
θέτετε και θέµατα στα οποία δεν είµαι προετοιµασµένη να απα-
ντήσω γιατί ακριβώς δεν είναι στην ερώτηση. Λέτε για παιδιά τα
οποία δεν έχουν νοσηλευτές ή σχολεία στα οποία δεν υπάρχει
ειδικό βοηθητικό και εκπαιδευτικό προσωπικό γιατί δεν έχω πρό-
χειρα τα στοιχεία να σας απαντήσω, όπως σας απάντησα γι’ αυτή
την περίπτωση, παρ’ ότι ξέρετε πάρα πολύ καλά ό,τι γίνονται για
τους νοσηλευτές και ειδικές προσκλήσεις και τοπικές προσκλή-
σεις και δεν εµφανίζονται. Κι αν συζητούνταν σήµερα όλες οι
ερωτήσεις τις οποίες όφειλα να απαντήσω θα βλέπατε ότι υπάρ-
χει περίπτωση που είχαµε κονδύλια και προκηρύξαµε θέσεις για
είκοσι οκτώ νοσηλευτές και εµφανίστηκε µόλις ένας. Αυτό δεν
είναι ευθύνη του Υπουργείου. Και αναφέρατε, επίσης, µε πάρα
πολύ µεγάλη ευκολία ότι έκλεισαν τα σχολεία, κρίθηκαν ακατάλ-
ληλα, πήγαν σε κοντέινερς. Έγινε τηλεκπαίδευση λόγω ακαταλ-
ληλότητας των κτιρίων. Κι αυτό έγινε από τον δήµο και την
περιφέρεια. Επανήλθαν σε ασφαλές κτίριο και τα παιδιά στεγά-
ζονται εκεί. 

Σε ό,τι αφορά στη δέσµευσή µου να απαντήσω, όπως έχω υπο-
χρέωση για την εκπαιδευτικό, θέλω να σας πω ότι οι εκπαιδευτι-
κοί πράγµατι µπορούν να µιλούν αλλά πρέπει να υπάρχει η
σύµφωνη γνώµη του διευθυντή του σχολείου και του συλλόγου
διδασκόντων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σοβαρά; 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ναι. Αυτός είναι ο νόµος. Σας ενοχλεί. Θα σας ενο-
χλούσε όµως αν οι δηλώσεις κάποιου εκπαιδευτικού ή κάποιας
εκπαιδευτικού ήταν διαφορετικές από αυτά που πιστεύετε και θέ-
λετε εσείς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πρέπει να ρωτάνε εσάς πρώτα, δηλαδή,
πριν µιλήσουν; Τι ακούµε!

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Και θα ερχόσασταν εδώ µε ερώτηση για να ψέξετε
το Υπουργείο -και ορθά- γιατί αφήσαµε εκπαιδευτικό, άνδρα ή
γυναίκα, να κάνει δηλώσεις οι οποίες ήταν αντίθετες µε αυτά που
εσείς θέλετε. Λοιπόν, ο έλεγχος γίνεται για να διαπιστωθεί εάν ο
διευθυντής ή ο σύλλογος διδασκόντων έδωσαν την απαιτούµενη
άδεια. Όταν µιλάει κάποιος εκπαιδευτικός στο κοινό πρέπει να
υπάρχει αυτή η άδεια. Αυτή είναι η διαδικασία που πρέπει να ακο-
λουθείται.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σοβαρά τώρα; Είναι δυνατόν να λέτε αυτά
τα πράγµατα;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αυτό ισχύει. Είναι γνωστό στους εκπαιδευτικούς,
µην επιµένετε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν µπορεί ένας δάσκαλος να βγει και να
µιλήσει; 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
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Αθλητισµού): Να σας πω κάτι; Καταγράφεται η διαφωνία σας,
καταγράφεται πάντοτε η διαφωνία σας σε οτιδήποτε γίνεται σύµ-
φωνα µε τον νόµο, µε τις διατάξεις…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ακούτε τι λέτε; 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Μη µε διακόπτετε τώρα. Είπατε ό,τι είχατε να πείτε,
ας πω κι εγώ. Την καταγράφουµε τη διαφωνία σας, την γνωρί-
ζουµε, αυτό δεν αλλάζει τη διάθεση του Υπουργείου µας να
εφαρµόζει τον νόµο. 

Οι εκπαιδευτικοί µας, λοιπόν, οφείλουν και σε αυτό να συµµορ-
φώνονται. Εάν διαπιστωθεί ότι δεν συµµορφώνονται, θα υπάρ-
χουν άλλες αποφάσεις. Εάν διαπιστωθεί. Δεν επεµβαίνουµε, δεν
ανακαλούµε τα έγγραφα -απάντησα και στον κ. Λαµπρούλη, πριν-
δεν είναι δική µας δουλειά ο πειθαρχικός έλεγχος. Είναι, όµως,
δουλειά των εκπαιδευτικών να εφαρµόζουν τον νόµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα κά-

νουµε µια µικρή αλλαγή, λόγω της καθυστέρησης του κ. Σκυλα-
κάκη. 

Θα προχωρήσουµε στη δεύτερη µε αριθµό 484/5-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαιτείται µία άµεση λύση µε θετικό
πρόσηµο για τους δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Δήµας.
Ελάτε, κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Δήµα, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι η σηµερινή ερώτηση

απασχολεί πολλούς συµπολίτες µας, εν συνόλω διακόσιες χιλιά-
δες. Αφορά περίπου εβδοµήντα χιλιάδες δανειολήπτες και µαζί
µε τους εγγυητές τους και συνοφειλέτες τους, φτάνουν σε ένα
πλήθος διακοσίων χιλιάδων Ελλήνων πολιτών. 

Πρόκειται για ένα πρόβληµα που είναι, προφανώς, πανευρω-
παϊκό και βλέπουµε µε χαρά άλλα κράτη να προχωρούν σε νοµο-
θετικές παρεµβάσεις ή ακόµα και δικαστικές αποφάσεις, όπως
προσφάτως η Βουλγαρία -νοµοθετικές παρεµβάσεις, όπως η Πο-
λωνία, η Ουγγαρία και λοιπά- για να δώσουν λύση σε αυτό το
φλέγον ζήτηµα, το οποίο χρονίζει και έχει πραγµατικά δηµιουρ-
γήσει τεράστιο πρόβληµα σε όλους αυτούς τους δανειολήπτες.

Και είναι µεγάλο το πρόβληµα, διότι, από ό,τι έχει υπολογιστεί,
είναι ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ το σωρευµένο ιδιωτικό
χρέος που απορρέει µέσα από αυτές τις δανειακές συµβάσεις,
οι οποίες έλαβαν χώρα, ως επί το πλείστον, κατά την τετραετία
2006-2010, εκείνες τις εποχές όπου µάλιστα και οι ίδιες οι τρά-
πεζες διαφήµιζαν τα προϊόντα τα συγκεκριµένα. Αλλά αίφνης,
σχεδόν εν µία νυκτί, αυτή η αιφνίδια, η πολύ µεγάλη αλλαγή ισο-
τιµίας από 0,94 ευρώ µε ελβετικό φράγκο στο 1,6, άλλαξε άρδην
όλη τη φέρουσα ικανότητά τους να εξυπηρετήσουν αυτά τα δά-
νεια. Πραγµατικά δεν έχει προηγούµενο τέτοια µεγάλη αδικία για
ανθρώπους οι οποίοι έχουν ενεχυριάσει, έχουν υποθηκεύσει εν
πολλοίς και τις περιουσίες τους. Και, βέβαια, µε τον πτωχευτικό
νόµο τον δικό σας, του κ. Μητσοτάκη, αυτό επιδεινώθηκε έτι πε-
ραιτέρω, δεδοµένου ότι οι servicers πήραν µεγάλο τµήµα αυτών
των δανείων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Άρα, ο στόχος της σηµερινής επίκαιρης ερώτησης προς εσάς,
εδράζεται σε δύο πυλώνες, κύριε Δήµα. Το πρώτο και κύριο είναι
αν προτίθεστε να ρυθµίσετε νοµοθετικά το πρόβληµα που αντι-
µετωπίζουν αυτοί οι χιλιάδες δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο,
στην κατεύθυνση της απόδοσης δικαιοσύνης και της αποκατά-
στασης της ζηµίας που έχουν υποστεί οι δανειολήπτες. Σε αυτό
το σηµείο να αναφέρουµε ότι έχουµε καταθέσει ως ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία µια ολοκληρωµένη τροπολογία-προσθήκη στη
λογική που εµείς αντιλαµβανόµαστε τη δικαιοσύνη στο επίπεδο
αυτό -το γνωρίζετε άλλωστε- και είναι στη λογική να επισπεύ-
σουµε, να πιέσουµε -καλώς εννοούµενα την πίεση- για να υπάρξει
µια λύση. 

Και το δεύτερο ερώτηµα είναι, αν προτίθεστε να προκρίνετε
µια λύση επανυπολογισµού όλων των δανείων σε ελβετικό φρά-
γκο, εξυπηρετούµενων ή µη, εντός και εκτός τραπεζικού συστή-

µατος -αναφέροµαι και για τους servicers εδώ- µε βάση την ισο-
τιµία που ίσχυε κατά την ηµεροµηνία εκταµίευσης του δανείου.
Δεν το λέµε τυχαία, γιατί αυτό συµβαίνει στις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές χώρες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ήδη έχουµε δεσµευθεί εδώ και λίγες µέρες

ότι τους επόµενους µήνες θα παρουσιάσουµε µια ισορροπηµένη
λύση. Όπως προσφάτως έχω αναφέρει, πάλι, το ζήτηµα των δα-
νείων σε ελβετικό φράγκο συνιστά πράγµατι ένα σύνθετο και πο-
λυδιάστατο ζήτηµα για χιλιάδες συµπολίτες µας. Για την ακρίβεια
τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο, όπως το είπατε και εσείς, δεν είναι
µόνο ελληνικό πρόβληµα είναι πανευρωπαϊκό ζήτηµα. 

Στην Ελλάδα οι δανειολήπτες έλαβαν αυτά τα δάνεια στα µέσα
της δεκαετίας του 2000 υπό πολύ διαφορετικές τότε συνθήκες
στις χρηµατοπιστωτικές αγορές. Τα πιστωτικά ιδρύµατα της
χώρας παρείχαν κατά την περίοδο εκείνη δάνεια διαφόρων κα-
τηγοριών σε ελβετικό νόµισµα. Η επιλογή αυτή παρουσίαζε τότε
το πλεονέκτηµα ότι το επιτόκιο καθοριζόταν µε βάση το επιτόκιο
Libor του ελβετικού φράγκου και όχι το Euribor του ευρώ, κάτι
που οδηγούσε σε σηµαντικά χαµηλότερη δόση αποπληρωµής για
τον δανειολήπτη. Τα δάνεια αυτά αφορούν περίπου πενήντα χι-
λιάδες οφειλέτες και είτε βρίσκονται σε ισολογισµούς των τρα-
πεζών είτε έχουν τιτλοποιηθεί στο πλαίσιο του προγράµµατος
«Ηρακλής» µε τις αντίστοιχες οµολογίες, τα senior bonds, να
έχουν την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος «Ηρακλής». 

Επί σειρά ετών οι δανειακές συµβάσεις λειτουργούσαν απρό-
σκοπτα χωρίς να τεθεί οποιοδήποτε θέµα, όπως, παραδείγµατος
χάριν, ακυρότητα της σύµβασης, µη δέουσα ενηµέρωση του δα-
νειολήπτη, καταχρηστικού χαρακτήρα τυχόν συµβατικών όρων.
Ωστόσο, αυτό άλλαξε τα επόµενα χρόνια. Οι δανειολήπτες βρέ-
θηκαν αντιµέτωποι µε δυσµενείς διακυµάνσεις οι οποίες επηρέ-
ασαν σηµαντικά τις οφειλές τους και µάλιστα εν µέσω οξείας
οικονοµικής κρίσης τα περασµένα δέκα χρόνια. Λόγω της στα-
διακής σηµαντικής υποχώρησης του ευρώ, σε σχέση µε το ελβε-
τικό φράγκο, οι δανειολήπτες αµφισβήτησαν µε επίκληση διαφό-
ρων επιχειρηµάτων το κύρος των δανειακών συµβάσεων ως προς
τον όρο της ισοτιµίας µετατροπής. Το σύνολο αυτών των επιχει-
ρηµάτων απορρίφθηκαν οποτεδήποτε τέθηκαν στην κρίση ελλη-
νικών ευρωπαϊκών δικαστηρίων. 

Εµείς, ως Ελληνική Κυβέρνηση, πρώτα από όλα αναγνωρί-
ζουµε τη σοβαρότητα του θέµατος και κατανοούµε τις δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν οι συγκεκριµένοι δανειολήπτες. Παράλληλα,
όµως, υποχρεούµαστε να σεβόµαστε το συµβατικό πλαίσιο και
τις δικαστικές αποφάσεις. Τα ελληνικά δικαστήρια όλων των βαθ-
µών -και ο Άρειος Πάγος- έχουν ασχοληθεί πολλάκις µε το ζή-
τηµα. Επίσης, το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο
Λουξεµβούργο και το δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
στο Στρασβούργο έχουν ασχοληθεί µε τις υποθέσεις ειδικά Ελ-
λήνων δανειοληπτών. Όλα τα δικαστήρια έχουν κρίνει µε όµοιο
τρόπο, καταλήγοντας στο συµπέρασµα ότι τα δάνεια στην Ελ-
λάδα δεν παρουσιάζουν στοιχεία ακυρότητας. 

Και µε την ευκαιρία, να υπενθυµίσω πως σε κάθε κράτος υφί-
στανται διαφορετικές οικονοµικές συνθήκες και διαφορετικό νο-
µικό πλαίσιο γι’ αυτό και τα ζητήµατα αντιµετωπίζονται διαφο-
ρετικά ανά χώρα, εξ’ ου και αποφάσεις σε ευρωπαϊκά δικαστήρια
για δάνεια σε άλλες χώρες ή αποφάσεις όπως του γαλλικού δι-
καστηρίου του ακυρωτικού δικαστηρίου, δεν προσιδιάζουν στην
ελληνική περίπτωση. Και αυτό διότι, µεταξύ άλλων, η γαλλική
απόφαση, παραδείγµατος χάριν, αφορούσε σε δάνειο σε ελβε-
τικό νόµισµα που ήταν υποχρεωτικά αποπληρωτέο σε ευρώ, σε
αντίθεση µε την Ελλάδα όπου δεν υπήρχε τέτοιος όρος στα δά-
νεια.

Γνωρίζουµε, βεβαίως, ότι εκκρεµεί η καταγγελία που υπέβαλε
ο σχετικός Σύλλογος Δανειοληπτών κατά της Ελλάδος, ενώπιον
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως επίσης εκκρεµούν και αιτήσεις
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αναιρέσεως των Ενώσεων Δανειοληπτών στον Άρειο Πάγο, που
θα συζητηθούν στο τέλος του έτους.

Όπως ήδη ανέφερα, ο Άρειος Πάγος έχει ήδη κρίνει επί συλ-
λογικής αγωγής Ενώσεων Καταναλωτών. Επιπλέον, δεν πρέπει
να ξεχνάµε την πρωτοφανή οικονοµική κρίση, όµως, που βίωσε
η χώρα µας και το ζήτηµα των κόκκινων δανείων. Υπήρξε ένα τε-
ράστιο ζήτηµα, ακόµα και για τα πανευρωπαϊκά δεδοµένα όσον
αφορά την Ελλάδα. Και εδώ πέρα θέλω να σταθώ και να πω ότι
η πρόοδος που έχει γίνει τα τελευταία χρόνια είναι πραγµατικά
εξαιρετικά σηµαντική. Αν το 2019 για κάθε εκατό πράσινα δάνεια,
υπήρχαν εκατό κόκκινα δάνεια, πλέον για κάθε εκατό πράσινα
δάνεια αντιστοιχούν λιγότερα από πενήντα κόκκινα και αυτήν τη
θετική πορεία κανείς δεν µπορεί να τη διαταράξει.

Κάποια γενικότερα χαρακτηριστικά της ρύθµισης που θα φέ-
ρουµε, θα σας παραθέσω και στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθου-
σας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Γιάν-
νουλης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Δήµα, κύριε Υφυπουργέ, αναφέρετε µια σειρά από δικα-

στικές αποφάσεις οι οποίες έχουν λάβει χώρα το προηγούµενο
διάστηµα και στην Ελλάδα και σε ευρωπαϊκά δικαστήρια. Αλλά,
αναφορικά µε την Ελλάδα, όπως καλά γνωρίζετε, οι δικαστές δι-
κάζουν µε βάση την κείµενη νοµοθεσία. Γι’ αυτό και η δική µας
παρέµβαση είναι στην κατεύθυνση της αλλαγής του νοµοθετικού
πλαισίου ώστε πραγµατικά αυτήν την αδικία να την άρουµε, να
την αλλάξουµε. 

Και µάλιστα, επειδή µιλήσαµε για δικαστικές αποφάσεις και νο-
µοθετικές συνάµα πρωτοβουλίες, θα σας πω µόνο το εξής, ότι
στη Γαλλία η BNP Paribas συµφώνησε µε τους δανειολήπτες
µέσω της καταναλωτικής οργάνωσης, που, δυστυχώς, για τη
χώρα µας το Καταναλωτικό Κίνηµα εδώ δεν είναι τόσο ισχυρό.
Στη Γαλλία είναι, και έτσι, µέσω της Καταναλωτικής Οργάνωσης
που τους εκπροσωπούσε και ζητούσε να τους αποζηµιώσει,
έγινε. Σε Ουγγαρία και Πολωνία υπήρξαν κυβερνητικές παρεµ-
βάσεις για τους δανειολήπτες, ενώ εσχάτως στη Βουλγαρία το
ανώτατο ακυρωτικό δικαστήριο της χώρας κήρυξε άκυρα τα συµ-
βόλαια για τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο, υποχρεώνοντας τις
τράπεζες να επιστρέψουν όλους τους τόκους και τα τέλη στους
πελάτες τους που έχουν εξοφλήσει το χρέος. 

Γιατί αναφέρω τα παραδείγµατα αυτά; Διότι απλούστατα
υπάρχουν και ζητήµατα που αφορούν τη λέξη «πολιτική βού-
ληση». Και το λέω αυτό για να επισηµάνω και ουσιαστικά να εναρ-
µονιστούµε -αυτό οφείλει και η Αντιπολίτευση, να είναι χρήσιµη
και να πιέζει προς την κατεύθυνση αυτή- και να επαναφέρω και
το εδάφιο της τροπολογίας µας που ουσιαστικά σε αυτό αναφέ-
ρεται. Λέει το εξής: «Με βάση την ισοτιµία που ίσχυε κατά την
ηµεροµηνία εκταµίευσης του δανείου και το µέσο επιτόκιο, θα
υπολογιστεί το νέο υπόλοιπο του δανείου, αφού αφαιρεθούν τα
ποσά που έχουν ήδη…» -το τονίζω, ήδη- «…καταβληθεί για τη µε-
ρική εξόφληση του δανείου κατά τη διάρκεια της σύµβασης». 

Οφείλω να πω εδώ ότι κι άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
έχουν καταθέσει αντίστοιχες προτάσεις. Άρα, νοµίζω ότι το πλαί-
σιο το νοµοθετικό το έχουµε. Τη βούληση την έχουµε;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, τονίζω και πάλι ότι το ζήτηµα δεν
είναι απλό. Αντιθέτως, είναι εξαιρετικά περίπλοκο. Είναι κάτι το
οποίο το ξέρετε κι εσείς. 

Τα τελευταία χρόνια έχει γίνει µια πολύ µεγάλη αξιοσηµείωτη
προσπάθεια από όλους µας που σήµερα µας δίνει περαιτέρω δυ-

νατότητες για να αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα, χωρίς όµως να
παραγνωρίζουµε τις οικονοµικές συνθήκες, τις δικαστικές απο-
φάσεις, αλλά και το ηθικό ζήτηµα της ισότητας έναντι των συνε-
πών δανειοληπτών. 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν αγνοεί το ζή-
τηµα. Αντιθέτως, το αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα και προετοιµά-
ζει µια ολοκληρωµένη λύση η οποία θα ανακοινωθεί εντός των
επόµενων µηνών. Η λύση αυτή, κύριε συνάδελφε, θα βασίζεται
σε τρεις βασικές αρχές. Θα λαµβάνει υπ’ όψιν τη νοµική πραγµα-
τικότητα, θα διασφαλίζει ότι οι παρεµβάσεις δεν θα αποσταθε-
ροποιήσουν το τραπεζικό σύστηµα και την εθνική οικονοµία, θα
προσφέρει µια ανακούφιση στους δανειολήπτες, χωρίς να δηµι-
ουργεί νέες στρεβλώσεις στις αγορές. 

Σε ό,τι µας αφορά, επισηµαίνω και πάλι ότι δεν αγνοούµε τις
προτάσεις που έχουν κατατεθεί. Αντίθετα, αφουγκράζεται τις
ανάγκες των πολιτών και κατανοούµε τη δύσκολη θέση τους. Η
συνεργασία για τη ρύθµιση επεκτείνεται ταυτόχρονα σε όλους
τους εµπλεκόµενους φορείς στην Ελλάδα και την Ευρώπη, δη-
λαδή την Τράπεζα της Ελλάδος και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Η διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη και βασίζεται σε εµπε-
ριστατωµένη ανάλυση των δεδοµένων. 

Δεν πρόκειται να υιοθετήσουµε µέτρα χωρίς να διασφαλίσουµε
προηγουµένως ότι είναι εφαρµόσιµα, δίκαια και οικονοµικά βιώ-
σιµα. Δεν πρόκειται να κάνουµε αποσπασµατικές κινήσεις αγνο-
ώντας τις επιπτώσεις στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα και τη
δηµοσιονοµική ισορροπία. Όπως επανειληµµένα έχουµε πει, η
Κυβέρνηση στηρίζει τις προσπάθειες για τη µείωση του ιδιωτικού
χρέους µέσα, όµως, από υπεύθυνες και εφαρµόσιµες πολιτικές
και όχι µέσω ουτοπικών και ανεφάρµοστων προτάσεων. 

Συνεπώς, ως προς την περίπτωση των δανειοληπτών σε ελβε-
τικό φράγκο, αυτό το τόσο σύνθετο και περίπλοκο ζήτηµα, τους
επόµενους µήνες θα παρουσιαστεί η πρόταση η οποία θα λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τη συνολική ισορροπία του συστήµατος και θα εξυ-
πηρετεί τους πολίτες, χωρίς όµως να δηµιουργεί νέες κρίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 506/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής» κ. Εµµα-
νουήλ Χριστοδουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Περιβαλλοντικές Διαστάσεις του Αναπτυξια-
κού Προγράµµατος και Μελέτης Διαχείρισης (Master Plan) του
Λιµένα Ραφήνας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το λιµάνι Ραφήνας, σχεδιάζεται

ένα έργο φαραωνικό, µε πάρα πολύ σοβαρές επιπτώσεις και στο
περιβάλλον, αλλά και στο ανθρωπογενές στοιχείο της περιοχής
και δυστυχώς χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν καµία απολύτως χω-
ροταξική και υφιστάµενη πολεοδοµική αρχή. 

Με το σχέδιο που υλοποιείται προβλέπεται τριπλασιασµός της
έκτασης του λιµανιού της Ραφήνας από 154.000 τετραγωνικά
µέτρα σε 460.000 τετραγωνικά µέτρα. Δεν προβλέπονται δηµό-
σιοι χώροι και χώροι πρασίνου, όπως είναι οι ευρωπαϊκές οδηγίες
για τη βιώσιµη ανάπτυξη. Προβλέπεται επιβάρυνση της κυκλο-
φορίας όπως εκτιµάται κατά περίπου 100% και δόµηση χωρίς κα-
νένα απολύτως όριο, ανέγερση µέχρι και πενταόροφων κτιρίων
µέχρι και 9.000 τετραγωνικά µέτρα που αλλοιώνουν πλήρως τον
χαρακτήρα της περιοχής. 

Υπάρχουν, λοιπόν, τρία κρίσιµα περιβαλλοντικά ζητήµατα που
εµείς εγείρουµε και τα εγείρουν φυσικά και οι κάτοικοι της πε-
ριοχής.

Πρώτον, είναι ένα πολύ σοβαρό πλήγµα στη βιοποικιλότητα
της περιοχής. Δεν συνεκτιµάται η εγγύτητα του λιµανιού της Ρα-
φήνας και των νέων σχεδίων µε τον αναγκαία περιβαλλοντικά
προστατευόµενο υδροβιότοπο του Μεγάλου Ρέµατος της Ραφή-
νας, πλήγµα στην ορνιθοπανίδα της συµβολής, τεράστιες εκτά-
σεις ποσειδωνίας οι οποίες θα καταστραφούν. Αυτά που λέω τα
επιβεβαιώνει και η ίδια η απόφαση της Περιφέρειας Αττικής που
προφανώς δεν είναι αντιπολιτευόµενη προς την Κυβέρνηση. 

Δεύτερον, υπάρχει ανεπαρκής µελέτη ως προς τις υδατικές
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επιπτώσεις, δεδοµένου ότι η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων έχει κρίσιµα κενά και ελλείµµατα που αφορούν τις
επιπτώσεις και του διπλασιασµού της ακτοπλοϊκής κίνησης, αλλά
και των εργασιών σε προσχώσεις και βυθοκορήσεις οι οποίες µά-
λιστα γίνονται σε περιοχή που είναι δίπλα σε τρεις παραλίες µε
πολύ υψηλής ποιότητας ύδατα. 

Και τρίτον, υπάρχει ένας αυξηµένος κίνδυνος πληµµυρών,
αφού στο υπό µελέτη σχέδιο περιβαλλοντικών επιπτώσεων, δυ-
στυχώς, φαίνεται ότι η χερσαία ζώνη του λιµένα εµπίπτει µε µια
ζώνη δυνητικά πολύ υψηλού κινδύνου πληµµύρας, χωρίς να προ-
βλέπονται τα απαιτούµενα µέτρα τα οποία θα συνηγορούσαν
στην πρόληψη, προστασία, περιορισµό, αντιµετώπιση δυσµενών
πληµµυρικών φαινοµένων στην περιοχή. 

Συµπέρασµα, δυστυχώς, οικονοµική ανάπτυξη χωρίς κοινωνική
συναίνεση. Γιατί υπάρχει οµόφωνη απόρριψη από την Περιφέ-
ρεια Αττικής πριν από λίγους µόλις µήνες, υπάρχει καθαρή θέση-
τοποθέτηση από το Δηµοτικό Συµβούλιο της Ραφήνας αρνητική
στις εισηγήσεις και φυσικά υπάρχει µια σωρεία αντιδράσεων από
κινήσεις των κατοίκων, χαρακτηριστική αυτή του «Save Rafina».
Είναι εντυπωσιακό µάλιστα το γεγονός ότι και το ΤΑΙΠΕΔ αρνή-
θηκε να παρέχει στοιχεία ενηµέρωσης και στους οργανισµούς
αυτούς και στους εµπλεκόµενους φορείς. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι µία και είναι απλή, αν έχει το Υπουρ-
γείο σκοπό, επιτέλους, να κάνει σοβαρά τη δουλειά του και να
προστατέψει το περιβαλλοντικό φυσικό και ανθρωπογενές στοι-
χείο της περιοχής από µία µελέτη που δυστυχώς φαίνεται ότι έχει
κρίσιµα περιβαλλοντικά, και όχι µόνο, ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων έχει υποβληθεί στο Υπουργείο, αλλά το Υπουργείο δεν έχει
εκφραστεί επ’ αυτού. Συνεπώς, δεν καταλαβαίνω γιατί λέτε: «αν
θα κάνει επιτέλους τη δουλειά του». Με βάση τη θεσµική διαδι-
κασία, τώρα έρχεται η ώρα να κάνει τη δουλειά του το Υπουργείο.
Συνεπώς, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί τίθεται σε αµφιβολία αν θα
κάνουµε ή όχι τη δουλειά µας πριν ακόµη ξεκινήσουµε να την κά-
νουµε. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι η δουλειά µας είναι ακριβώς
να βλέπουµε τι πρέπει να γίνει για να προστατεύεται περιβαλλο-
ντικά η περιοχή από την ανάπτυξη του λιµανιού, αλλά και για τα
θέµατα των πληµµυρικών φαινοµένων. Συνεπώς, η οποιαδήποτε
µελέτη κατατίθεται από το ΤΑΙΠΕΔ που είναι δηµόσιος φορέας
δεν είναι θέσφατο. Είναι µία πρόταση. Το γεγονός ότι έχουµε αρ-
νητικές γνωµοδοτήσεις από κάποιους, θετικές από άλλους, προ-
φανώς πρέπει να γίνει κατανοητό ότι θα ληφθεί πολύ σοβαρά υπ’
όψιν και θα υπάρξουν παρεµβάσεις, οι όποιες παρεµβάσεις προ-
βλέπονται από τη θεσµική διαδικασία. 

Κοιτάξτε. Εγώ θέλω να είµαστε προστατευµένοι από την κρίση
των περιβαλλοντικών θεµάτων, µε τη λογική του ποιος θα φωνά-
ζει παραπάνω. Τα περιβαλλοντικά θέµατα δεν πρέπει να κρίνονται
µε βάση το ποιος φωνάζει πιο πολύ, αλλά µε βάση τα επιστηµο-
νικά δεδοµένα. Αυτό έχω προσπαθήσει να κυριαρχεί και στη λο-
γική του Υπουργείου όσο καιρό έχω αυτή την πολύ σοβαρή
ευθύνη. Σηµειώνω ότι στο τέλος της ηµέρας τέτοιου είδους µε-
γάλα έργα προστατεύονται και από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και
από ένα πολύ αυστηρό διοικητικό δικαστήριο που έχουµε, το
Συµβούλιο της Επικρατείας, που προασπίζει περιβαλλοντικά
αυτές τις περιπτώσεις. 

Συνεπώς, ας αφήσουµε πρώτα να ολοκληρωθεί η διαδικασία.
Εσείς κάνετε τη δουλειά σας και επισηµαίνετε θέµατα, που θεω-
ρείτε αρνητικά, ας κάνουµε και εµείς τη δουλειά µας και θα τα
πούµε στη συνέχεια, όταν θα ολοκληρωθεί αυτή η δουλειά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χρι-

στοδουλάκης έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε

Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ για την απάντηση. 
Να αφήσω στην άκρη το χρονικό της συνθήκης, ο καθένας έχει

την υποκειµενική του αλλά και την αντικειµενική, πολλές φορές,

αντίληψη. Θα συµφωνήσω βλέποντας την αισιόδοξη σκοπιά, ότι
λέτε ότι από εδώ και στο εξής αναµένουµε εµείς τουλάχιστον,
κυρίως οι πολίτες της Ραφήνας και της ευρύτερης περιοχής, από
το Υπουργείο να λάβει όλες τις απαιτούµενες πρωτοβουλίες που
θα θωρακίσουν περιβαλλοντικά και αντιπληµµυρικά, τουλάχιστον,
την περιοχή από το φαραωνικό έργο, που σχεδιάζετε. 

Λέω, όµως, το εξής για να είµαστε καθαροί. Εγώ δεν ήρθα εδώ
πέρα για να φωνάξω δυνατά. Ήρθα εδώ πέρα µε πολύ συγκεκρι-
µένα επιχειρήµατα που εγείρουν ζητήµατα, που αφορούν τη βιω-
σιµότητα και την ανθεκτικότητα της περιοχής, αλλά και σοβα-
ρούς κινδύνους σε περίπτωση φυσικών καταστροφών ή άλλης
µορφής πληµµυρικών φαινοµένων. Αυτά είναι πράγµατα που δεν
µπαίνουν στο ζύγι τυχόν κοµµατικού λαϊκισµού ή αντιδραστικό-
τητας, είναι πράγµατα που οφείλει -και το επαναλαµβάνω- το
Υπουργείο να κάνει πολύ σοβαρά τη δουλειά του.

Ορισµένα ζητήµατα, επί πλέον πολύ συγκεκριµένα. Θα ανα-
φερθώ ως προς το ρέµα της Ραφήνας. Υπάρχει ένα κρίσιµο θέµα
που και το κίνηµα των πολιτών εκεί πέρα είχε εγείρει, όπου ζητάει
την έκθεση της κλιµατικής ανθεκτικότητας από το Υπουργείο για
το ρέµα της Ραφήνας. Αυτά τα στοιχεία το Υπουργείο είχε αρνη-
θεί να τα παραδώσει. Κατέθεσα χθες ερώτηση που συνοδεύεται
από αίτηµα κατάθεσης εγγράφων, για να λάβουµε επιτέλους την
έκθεση κλιµατικής ανθεκτικότητας του ρέµατος της Ραφήνας. 

Δεύτερον, υπάρχει ο υδροβιότοπος της περιοχής του µεγάλου
ρέµατος, όπου η Διεύθυνση Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλ-
λαγής της περιφέρειας -ξαναλέω όχι το κοµµατικό όργανο του
ΠΑΣΟΚ αλλά της περιφέρειας- προτείνει να υπάρξει ειδική οικο-
λογική αξιολόγηση για το κατά πόσον και οι εργασίες κατα-
σκευής αλλά και η λειτουργία του νέου λιµένα θα επηρεάσουν
τις οικολογικές λειτουργίες του υδροβιότοπου. Κάτι τέτοιο µέχρι
στιγµής, τουλάχιστον, δεν έχει γίνει, είναι κρίσιµο να γίνει.

Και έρχοµαι ξανά στην αντιπληµµυρική προστασία. Το λιµάνι
χωροθετείται εντός ζώνης δυνητικά υψηλού κινδύνου πληµµύ-
ρας, όπως προβλέπει το σχέδιο διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας
του υδατικού διαµερίσµατος της Αττικής και µάλιστα, σε ένα
ρέµα, όπως είναι το µεγάλο ρέµα της Ραφήνας, στο οποίο βρί-
σκονται εν εξελίξει εργασίες διευθέτησης και χωροθέτησης, µε
διαδικασίες και τσιµέντου αλλά και άλλων µορφών συρµατοκιβω-
τίων, τα οποία έχω επισηµάνει, επίσης, µε ερώτησή µου ότι δυ-
στυχώς και εκεί µε επιστηµονικό τρόπο και στοιχεία εγείρονται
ζητήµατα αναποτελεσµατικότητας ως προς την αντιπληµµυρική
επάρκεια. Και εδώ, δυστυχώς, κρίνουµε ότι δεν έχει γίνει η απαι-
τούµενη µελέτη για τον σχεδιασµό αντιπληµµυρικής θωράκισης
της περιοχής. 

Ορισµένα θέµατα γενικά και ολοκληρώνω. Μαζί µε την περι-
βαλλοντική διάσταση που είναι κρίσιµη, στην οποία επαναλαµ-
βάνω σε τίτλους: Σοβαρό πλήγµα στην βιοποικιλότητα, περιµέ-
νουµε το Υπουργείο να το δει. Ανεπαρκής µελέτη για την ασφά-
λεια και την ποιότητα των υδάτων, περιµένουµε το Υπουργείο να
το δει. Αυξηµένος κίνδυνος πληµµυρών, περιµένουµε το Υπουρ-
γείο να το δει από εδώ και στο εξής. Υπάρχουν και συνοδά έργα
που, δυστυχώς, δεν υπάρχει καµία απολύτως δέσµευση της Κυ-
βέρνησης για το τι θα κάνει µε αυτά. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, επέκταση Αττικής Οδού, επέ-
κταση σταθερής τροχιάς µέσω του προαστιακού σιδηροδρόµου.
Έχω καταθέσει προσωπικά δύο επίκαιρες ερωτήσεις στη Βουλή,
καµία δέσµευση της Κυβέρνησης για χρονοδιάγραµµα και χρη-
µατοδότηση, τουλάχιστον για την επόµενη δεκαετία που είναι η
επιχειρηµατολογία της περιβαλλοντικής αποσυµφόρησης του
νέου έργου του λιµανιού της Ραφήνας. 

Δεύτερον, δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν το πολεοδοµικό σχέδιο Ρα-
φήνας - Πικερµίου, κρίσιµο για οποιαδήποτε χωροθέτηση που
προκύπτει στην περιοχή αυτή. Τρίτον, αγνοούνται οι προβλέψεις
του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου Μεταφορών.

Αυτά, λοιπόν, τα επισηµαίνω, κύριε Υπουργέ, για να βγάλουµε
ένα πολύ απλό συµπέρασµα, ότι αν η δουλειά, που λέτε εσείς
πολύ σωστά ελπίζω, είναι να γίνει από εδώ και στο εξής, υπάρχει
µία σειρά από κρίσιµες παραµέτρους περιβαλλοντικές, βιωσιµό-
τητα, υποδοµές και όλα τα συνοδά έργα που πρέπει να ληφθούν
πάρα πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. Αν δεν ληφθούν, προφανώς και
εµείς θα κάνουµε τη δουλειά µας, προφανώς όµως και όλα τα
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στοιχεία και της δίκαιης και δικαιολογηµένης αντίδρασης των κα-
τοίκων οφείλουν να ληφθούν υπ’ όψιν στις αποφάσεις που θα
πάρει το Υπουργείο. Έχουµε χρέος να προστατέψουµε περιβαλ-
λοντικά το ανθρωπογενές στοιχείο και το φυσικό τοπίο της πε-
ριοχής για όρους διασφάλισης της βιωσιµότητας και της δικής
µας, αλλά πρωτίστως των επόµενων γενεών. 

Ευχαριστώ πολύ και πάλι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω λέγοντας ότι σε σχέση µε το ρέµα η ΣΜΠΕ, αυτή

που έχει κατατεθεί, εξαιρεί το ρέµα από τις ζώνες και περιοχές
δόµησης και διατηρεί την έκτασή του, όπως αυτή έχει οριοθετη-
θεί σύµφωνα µε το σχετικό προεδρικό διάταγµα πολύ παλαι-
ότερα. Επίσης, το ρέµα συµπεριλαµβάνεται στο σχέδιο διαχείρι-
σης των λεκανών απορροής ποταµών και στο σχέδιο διαχείρισης
κινδύνων πληµµύρας. Εκεί κατ’ αρχάς τελειώνει η αυστηρή αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Όπως ξέρετε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος φτιάχνει το σχέδιο διαχείρισης κινδύ-
νων πληµµύρας και µετά είναι ο ρόλος των φορέων από κάτω των
αποκεντρωµένων και αντίστοιχα µπορεί να είναι οι περιφέρειες,
δήµοι ή άλλοι φορείς, η Θεσσαλία είναι πια ο ΟΔΥΘ, που ανα-
λαµβάνουν την εφαρµογή του σχεδίου. 

Ειδικά, όµως, στην Αττική πρόθεσή µας είναι να συµπληρώ-
σουµε αυτήν την αρµοδιότητα, που έχουµε, µε µία πρωτοβουλία
σε έναν άλλο τοµέα, που έχουµε επίσης αρµοδιότητα, που είναι
τα έργα ορεινής υδρονοµίας. Και από τη δική µας πλευρά σχε-
διάζουµε να έρθουµε µε µία πρόταση για έργα ορεινής υδρονο-
µίας στην Αττική, έτσι ώστε να συνεισφέρουµε στον υπόλοιπο
σχεδιασµό τα πιο αποτελεσµατικά έργα και αυτά που έχουν γίνει
λιγότερο τα τελευταία σαράντα, πενήντα, εξήντα χρόνια.

Σε σχέση µε το περιβαλλοντικό κοµµάτι ξαναλέω ότι αυτό πρέ-
πει να κριθεί συγκριτικά µε την συγκεκριµένη µελέτη και να δούµε
συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία πρέπει να ληφθούν ή συγκεκριµέ-
νες τροποποιήσεις για να έχουµε την καλύτερη δυνατή περιβαλ-
λοντική προστασία. Αυτή η δουλειά, όµως, δεν έχει γίνει µε την
έννοια ότι θεσµικά δεν είναι η ώρα της να γίνει µέχρι να έρθει και
να εξεταστεί από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Οπότε επανέρ-
χοµαι σ’ αυτό που είπα στην αρχή ότι εµείς θα κάνουµε αυτό που
πρέπει να κάνουµε µε επιστηµονικούς όρους και πιστεύω και ελ-
πίζω ότι το τελικό αποτέλεσµα θα επιτρέψει και την καλύτερη λει-
τουργία του λιµανιού µε την αναβάθµισή του και την προστασία
µε τον καλύτερο τρόπο των αγαθών, που ορθώς αναφέρατε.

Και να τελειώσω λέγοντας ότι τα άλλα πράγµατα, οι επεκτά-
σεις της Αττικής Οδού, κ.λπ., είναι σηµαντικά, αλλά κάθε λεξούλα
που λέγατε, ήταν και καµιά διακοσαριά, τρακοσάρια εκατοµµύρια
σε αυτό. Το αντιλαµβάνεστε ότι είναι τεράστιες δαπάνες και ότι
υπάρχει µία ανάγκη προτεραιοποίησης των πολύ µεγάλων δαπα-
νών που έχουµε µπροστά µας στα επόµενα χρόνια και για λόγους
κλιµατικής κρίσης και για λόγους πράσινης µετάβασης. Και θα
έλεγα ότι, δυστυχώς, η προτεραιοποίηση πρέπει να είναι πρώτα
στα έργα πρόληψης και προστασίας και µετά στα έργα που είναι
αναγκαία και βελτιώνουν την ποιότητα ζωής µας. Πόροι, όµως,
για να τα κάνουµε όλα µαζί, ταυτόχρονα, σας διαβεβαιώ ως υπεύ-
θυνος επί τέσσερα χρόνια της δηµοσιονοµικής πολιτικής ότι δεν
υπάρχουν. Πρέπει να κάνουµε, δυστυχώς, επιλογές και γι’ αυτές

θα κρίνονται οι εκάστοτε κυβερνήσεις, οι εκάστοτε αντιπολιτεύ-
σεις και όλοι µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα συ-

ζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών: Η τέταρτη µε αριθµό
490/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη κάλυψης των
κενών θέσεων στα δηµόσια σχολεία του Έβρου, όσον αφορά
στους σχολικούς νοσηλευτές για παιδιά ΑΜΕΑ».

Η έβδοµη µε αριθµό 491/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της ανεξάρτητης Βουλευτού Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Μη ενσωµάτωση στο εθνικό δίκαιο, δύο Οδηγιών, που
αφορούν στην απαλλαγή των µικρών επιχειρήσεων από τον ΦΠΑ
και στη µείωση των συντελεστών ΦΠΑ σε βασικά αγαθά και υπη-
ρεσίες καθώς και στα νησιά του Αιγαίου».

Η τέταρτη µε αριθµό 494/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης µε θέµα: «Ενηµέρωση για τις δικογραφίες που διαβι-
βάστηκαν από την Εισαγγελία Εφετών Λάρισας στην Βουλή, όσον
αφορά στο έγκληµα των Τεµπών

Δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης: Η πρώτη µε αριθµό
510/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάγκη τροποποίησης
του θεσµικού πλαισίου για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης και τη
διαχείριση των διαγραφών φοιτητών».

Η πέµπτη µε αριθµό 486/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η
πολιτεία οφείλει έστω και καθυστερηµένα να τερµατίσει τις κα-
τάφωρες διακρίσεις σε βάρος αναπληρωτών εκπαιδευτικών».

Η δεύτερη µε αριθµό 495/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία κ. Μιλτιάδη
Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Τα σκάνδαλα στον τοµέα των απορριµµάτων συνεχίζο-
νται».

Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 10.21’ λύεται η συνεδρίαση για
ηµέρα Δευτέρα 17 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 14.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.
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